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Ο ίδιος ως άνθρωπος κι επιχειρηματίας
«Με ενοχλεί η αδικία. Σπούδασα 
νομικά, γιατί ζούσα την εις βάρος 
μας αδικία από Άγγλους και Τούρ-
κους. Όραμα μου ήταν και είναι να 
καταστεί η Κύπρος ένα ευνομούμε-
νο κράτος για όλους τους κατοίκους 
της και προς αυτή την κατεύθυνση 
αγωνίζομαι. Θλίβομαι όταν διαπι-
στώνω περιπτώσεις κατά τις οποίες 
παραβιάζονται κατάφορα οι αρχές 
της δικαιοσύνης και το περί δικαίου 
αίσθημα, ιδίως όταν αυτό οφείλε-
ται, προφανώς, σε ευτελή κίνητρα. 
Αν και δεν είναι πολλά αυτά τα 
περιστατικά, εντούτοις αμαυρώνουν 
το νομικό σύστημα και το καλό όνο-
μα της Κύπρου ως ευνομούμενου 
κράτους, το οποίο κι αποτελεί ένα 
από τα βασικά επιχειρήματα που 
προβάλλονται διεθνώς για τον τόπο 
μας, με στόχο την προσέλκυση 
ξένων επενδύσεων και την παροχή 
διεθνών υπηρεσιών». 

Στιλ διοίκησης 
«Όταν αναλαμβάνεις μια υπόθεση 
πρέπει να τη μελετάς. Αυτό λέω 
πάντα στους δικηγόρους και τους 
μαθητευόμενούς μου. Πρέπει να 
αγκαλιάζεις το πρόβλημα, όπως η 
φωτιά αγκαλιάζει το δαδί, και να 
το εξετάζεις απ’ όλες τις πλευρές. 
Όταν μπαίνεις σ’ ένα σκοτεινό 
δωμάτιο πρέπει να ψηλαφίζεις σιγά 
- σιγά και να ‘βλέπεις’ το κάθε τι. 
Μην κάνεις κάτι, χωρίς πρώτα να 
γνωρίσεις καλά το αντικείμενο». 

Καθοριστικές αποφάσεις                   
«Είχα υπόψη μου να ακολουθή-
σω ακαδημαϊκή καριέρα, αλλά τα 

γεγονότα της 
Τουρκοανταρσίας 
δεν μου άφησαν 
περιθώριο, οπότε 
μελέτησα εις βάθος 
τη νομική εργασία. 
Πρόσεξα, τότε, 
ότι οι πλείστοι 
είχαν λανθασμέ-
νες εντυπώσεις κι 
ασχολούνταν μόνο 
με τη δικαστηριακή 
δουλειά. Πέραν 
αυτής, όμως, 
υπήρχαν κι άλλα, 
όπως οι τομείς του 
shipping και του 
consultancy, με 
τους οποίους ασχο-
λήθηκα κατόπιν 
πολλής μελέτης. 
Στην προσπάθεια 
να προωθήσουμε 
την Κύπρο ως 
διεθνές εμπορικό 
κέντρο συνέβαλα κι 
εγώ, μιας και είχα 
καλούς συνδέσμους 
με το εξωτερικό, 
αλλά και στο 
άνοιγμα προς τις 
Ανατολικές Χώρες 
ήμουν πρωταγω-
νιστής, καλώντας 
τους Ρώσους στην 
Κύπρο». 

Τα προσόντα του 
πετυχημένου ηγέτη
«Πιστεύω ότι ένας 
ηγέτης, για να είναι 
επιτυχημένος, πρέ-
πει να εργάζεται 
με τιμιότητα και 
πάθος, έχοντας 
την κοινή λογική 
και την επιθυμία 
να προχωρήσει 
μπροστά. Οι αρχές 
αυτές αποτυπώνο-
νται στις τέσσερις 
δωρικές κολώνες 
του λογοτύπου της 
εταιρείας μας και 
βάσει αυτών πο-
ρευόμαστε». 

Πρότυπο/μέντορας
«Πρότυπα είχα, 
αλλά όχι μέντορα, 
πέραν του Κα-
πετάν Μιχάλη, ο 
οποίες έκανε ό,τι 
έλεγε η καρδιά 
του, χωρίς να δίνει 
λόγο κανένα. Κάτι 
λανθασμένο, όμως, 
γιατί και η συμ-
βουλή είναι απα-
ραίτητη. Δεν είχα 
κανένα μέντορα, 
οπότε έπρεπε για 
το πιο απλό πράγ-
μα να μελετήσω 
και να ανακαλύψω 
τον τρόπο». 

Σεβασμό, συμπάθεια 
ή φόβο για τον 
ηγέτη;
«Τον ηγέτη πρέπει 
να τον αγαπούν, 
όχι να τον συ-
μπαθούν και ούτε 
να τον σέβονται, 
γιατί ο σεβασμός 
είναι σχετικός, 
ενώ δεν πρέπει 
να τον φοβούνται 
καθόλου. Εμένα 
με φοβούνται και 
τους λέω ότι δεν 
πρέπει. Θέλω να 
με αγαπούν».

Καλός μάνατζερ 
ίσον καλός ηγέτης;
«Ένας ικανός 
μάνατζερ δεν 
σημαίνει ότι είναι 
και καλός ηγέτης. 
Ηγέτης είναι 
εκείνος ο οποίος 
δεν αναλώνεται 
στο πώς να κερ-
δίσει χρήματα, 
αλλά έχει όραμα 
που συνδέεται με 
αρχές, ιδέες και 
ιδανικά. Είναι ένας 
άνθρωπος που 
σκέφτεται πώς να 
προσφέρει στην 

ανθρωπότητα, την 
πατρίδα και την 
επιστήμη».

Δύσκολες 
αποφάσεις
«Δεν μπορείς να 
ξέρεις πάντοτε 
από την αρχή, 
όταν παίρνεις μια 
απόφαση, ότι ήταν 
όντως δύσκολη και 
πολύ περισσότερο 
σωστή. Θα το δεις 
εκ των υστέρων. 
Αποφάσεις λαμβά-
νονται συνέχεια. 
Εγώ παίρνω κάθε 
μέρα εκατοντάδες 
αποφάσεις και 
προσεύχομαι να 
είναι, τουλάχιστον, 
οι μισές σωστές». 

Αποφάσεις από έναν 
ή από την ομάδα;
«Ένα άτομο δεν 
μπορεί να παίρνει 
αποφάσεις. Για 
όλα τα θέματα 
ακούω τις απόψεις 
των συνεταίρων 
μου».

Η μεγαλύτερη 
επιτυχία
«H επιτυχία δεν 
μετριέται απ’ αυτό 
που απέκτησες ή 
που κατόρθωσες, 
γιατί μπορεί να 
οφείλεται και στην 
τύχη. Η επιτυχία 
μετριέται από 
τα εμπόδια, τις 
δυσκολίες και τις 
αντιστάσεις που 
συναντάς στον 
δρόμο σου, αλλά 
και από τη στρα-
τηγική, την αντοχή 
και την προσπά-
θεια που καταβάλ-
λεις για να νική-
σεις τις πολλές και 
αμέτρητες αντιξο-

ότητες. Η μεγαλύ-
τερη επιτυχία κάθε 
ανθρώπου είναι να 
δει τους κόπους 
του να αποφέρουν 
καρπούς και τα 
παιδιά του να με-
γαλώνουν και να 
καταξιώνονται ως 
άνθρωποι. Θεωρώ 
ότι έχω πετύχει 
και στα δύο. Άνοι-
ξα ένα μικρό δι-
κηγορικό γραφείο 
και με τη σκληρή 
δουλειά και τη 
σωστή στρατηγική 
ακολούθησε μια 
σταθερή ανοδική 
πορεία και επε-
κτάθηκε. Σήμερα, 
αναγνωρίζεται απ’ 
όλους τους οίκους 
αξιολόγησης ως 
ένας από τους 
εγκυρότερους και 
μεγαλύτερους 
νομικούς οίκους 
της Ευρώπης και 
της περιοχής. Συ-
νεταίροι στο γρα-
φείο είναι και οι 
δύο γιοί μου, που 
μπορώ να πω με 
κάθε ειλικρίνεια, 
ότι είναι καλύτεροι 
δικηγόροι από 
εμένα».  

Η μεγαλύτερη 
αποτυχία
«Δυσκολεύομαι 
να απαντήσω 
αυτή την ερώτη-
ση.  Είχα πολλές 
αποτυχίες στη ζωή 
μου, μικρές και 
μεγάλες, οι οποίες 
μου προκάλεσαν 
στεναχώρια και 
απογοήτευση. Δεν 
τις θεωρώ, όμως, 
κάτι κακό. Οι 
αποτυχίες είναι τα 
καλύτερα μαθήμα-
τα που μπορούμε 

«Δεν 
ΠιΣΤευω Σε 
ΣυνΤΑγεΣ»

ΑΝΤΡΕΑΣ  
ΝΕΟΚΛΕΟΥΣ
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KΑΘΕ ΜΕΡΑ ΕΝΑΣ ΣΤΑΘΜΟΣ. 
ΕΝΑΣ ΣΤΑΘΜΟΣ πΟυ ΕξΕλίΣΣΕΤΑί 
κί ΕξΑΡΤΑΤΑί ΑπΟ ΤίΣ ΑπΟφΑΣΕίΣ 

πΟυ λΑΜβΑΝΕίΣ κΑΘΕ φΟΡΑ, 
ΤΟΝίζΕί Ο γΝωΣΤΟΣ δίκηγΟΡΟΣ 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΝΕΟκλΕΟυΣ, chairman 
of the board ΤηΣ ΑΝδΡΕΑΣ 
ΝΕΟκλΕΟυΣ & ΣίΑ δΕπΕ. ΕΝΑΝ 
κΑΘΟΡίΣΤίκΟ ΣΤΑΘΜΟ γίΑ ΤΟΝ 

ίδίΟ ΑπΕΤΕλΕΣΕ η ηλίκίΑ ΤωΝ 15. 
ζωΝΤΑΣ, ΤΟΤΕ, ΤηΝ ΑδίκίΑ κΑΤΑ 

ΤΟΝ ΑπΕλΕυΘΕΡωΤίκΟ ΑγωΝΑ 
ΤηΣ ΕΟκΑ 1955 - 1959, πηΡΕ ΤηΝ 
ΑπΟφΑΣη: «ΟΣΟ πΕΡΝΑ ΑπΟ ΤΟ 

χΕΡί ΜΟυ, δΕΝ ΘΑ ΕπίΤΡΕψω ΤηΝ 
ΑδίκίΑ πΟΤΕ ξΑΝΑ». 
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να πάρουμε από τη ζωή 
μας, γιατί μας βοηθούν να 
διορθώνουμε την πορεία 
μας και να βελτιώνουμε τη 
στρατηγική μας». 

Work - life balance 
«Η εξισορρόπηση εργασίας 
και προσωπικής ζωής εί-
ναι ένας πολύ σημαντικός 
παράγοντας για κάθε ερ-
γαζόμενο. Προσωπικά κα-
τάφερα να κρατήσω αυτή 
την ισορροπία, παρά τις 
πολλές ώρες που αφιέρωνα 
και αφιερώνω στην εργα-
σία μου εντός και εκτός 
Κύπρου και αυτό λόγω 
της μεγάλης αγάπης και 
κατανόησης που είχα και 
έχω από τη σύζυγο και την 
οικογένειά μου».   

Συμβουλές για ομαλή διαδοχή 
«Πρώτα απ’ όλα πρέπει να 
είσαι σίγουρος ότι αυτός 
που θα σε διαδεχτεί και 
θα συνεχίσει το όραμά σου 
έχει την ικανότητα να το 
κάνει ή είναι, τουλάχιστον, 
πολύ κοντά στις προσδο-
κίες τις δικές σου και των 
πελατών σου. Η προετοι-
μασία είναι χρονοβόρα 
και χρειάζεται υπομονή, 
σκληρή δουλειά και πλήρη 
αποδοχή του γεγονότος ότι 
ο διάδοχός σου έχει τη δική 
του προσωπικότητα, σκέψη 
και γνώμη, ως επίσης και 
το προσωπικό του όραμα.                                              
Η γενιά που αποχωρεί 
θα πρέπει να περάσει τις 
γνώσεις, τις εμπειρίες και 
τη σοφία της, με τρόπο 
που να φέρει τα επιθυ-
μητά αποτελέσματα. Θα 
συμβούλευα αυτούς που 
προετοιμάζουν τη διαδοχή 
και έχουν χρόνο να το πρά-
ξουν, να είναι μεθοδικοί, 
υπομονετικοί, καλοί δά-

σκαλοι και σε καμία περίπτωση 
να μη συγκρίνουν τους εαυτούς 
τους με το διάδοχό τους. Η όλη 
διαδικασία θέλει σωστό στρατη-
γικό προγραμματισμό, συνεχή 
καθοδήγηση και μεθοδολογία 
και σίγουρα υποστήριξη και 
συμπαράσταση από όλους τους 
συνεργάτες μιας επιχείρησης».

Το επιχειρείν σήμερα
και παλαιότερα 
«Υπάρχουν, σίγουρα, με-
γάλες διαφορές και σημεία 
- ορόσημα σε κάθε δεκαετία.                                                 
Η δεκαετία του 1970 στιγματί-
στηκε από την Τουρκική Εισβο-
λή και την κατοχή της Κύπρου, 
που έφερε την καταστροφή σε 
πολλές επιχειρήσεις, ενώ η υπο-
γραφή της Συμφωνίας Σύνδεσης 
με την Ευρωπαϊκή Οικονομική 
Κοινότητα το 1972 άνοιγε πόρ-
τες προς τις υπόλοιπες χώρες 
της Ευρώπης. Κατά τη δεκαετία 
του '80 η Κύπρος άρχισε να ανα-
κάμπτει και φτάνοντας σ’ εκείνη 
του '90 είχε όλες τις προδιαγρα-
φές να καθιερωθεί ως διεθνές 
επιχειρηματικό κέντρο για πολ-
λούς ξένους επιχειρηματίες και 
επενδυτές.
Τα χρόνια των παχιών αγε-
λάδων, όμως, έφεραν και την 
ανάπτυξη της προχειρότητας, 
της απληστίας και του ερασιτε-
χνισμού, φαινόμενα, τα οποία 
τώρα έχουν, κάπως, υποχωρήσει 
λόγω της κρίσης. Η ύφεση έχει, 
επίσης, άρρηκτα συνδέσει το επι-
χειρείν με τη δημοσιονομική πο-
λιτική. Οι επιχειρηματίες σήμερα 
πρέπει να  βελτιώσουν την ποι-
ότητα των υπηρεσιών τους και 
να επενδύσουν στην καινοτομία, 
μιας και ο διεθνής ανταγωνισμός, 
μεταξύ των επιχειρηματικών κέ-
ντρων, είναι μεγάλος.  
Η πολιτεία θα πρέπει, επομένως, 
να προσηλωθεί στη δημοσιονομι-
κή διαφάνεια, στον παραμερισμό 
της γραφειοκρατίας και στα 

φορολογικά και άλλα κίνητρα προς τους 
ξένους επενδυτές». 

Αξιόλογοι Κύπριοι 
και ξένοι επιχειρηματίες
«Θεωρώ αξιόλογους και θαυμάζω 
όλους τους Κύπριους επιχειρηματίες 
που επιβίωσαν στην πρόσφατη μεγάλη 
κρίση και μετά το κούρεμα του 2013.  
Ο Bill Gates είναι ο ξένος επιχειρη-
ματίας που θαυμάζω, γιατί πρόσφερε 
πολλά στην επιστήμη και την πρόοδο, 
αναπτύσσοντας ένα πολύ αξιόλογο 
φιλανθρωπικό έργο». 

Συμβουλές στη νέα γενιά επιχειρηματιών
«Να εργάζονται με γνώμονα την τιμιότη-
τα και τη σκληρή δουλειά, έχοντας όρα-
μα και πάθος. Προτού ξεκινήσουν ένα 
έργο να κάνουν σωστό προγραμματισμό 
σε όλους τους επηρεαζόμενους τομείς 
και να έχουν γύρω τους σωστούς συνερ-
γάτες που θα τους στηρίζουν και θα ερ-
γάζονται όλοι για έναν κοινό στόχο. Το 
ανθρώπινο δυναμικό μιας εταιρείας είναι 
το Α και το Ω. Χωρίς αυτό δεν μπορεί 
μια επιχείρηση να προχωρήσει ούτε να 
ανελιχθεί.  Επίσης, θεωρώ πως η νέα γε-
νιά πρέπει να αποκτήσει επιχειρηματική 
γνώση. Σε μια ψηφιακή κοινωνία, όπου 
σχεδόν όλοι έχουν πρόσβαση στις εξελί-
ξεις, θεωρώ πως δεν αποτελούν, πλέον, 
δικαιολογία η αμάθεια και η ημιμάθεια». 

Η συνταγή της επιτυχίας
«Η επιτυχία είναι υποκειμενικός στό-
χος για τον καθένα. Για μένα ήταν και 
είναι η προσφορά υπηρεσιών υψηλών 
προδιαγραφών, οι οποίες εξυπηρετούν 
και το γενικότερο καλό. Η συνταγή 
αφορά στην προσφορά. Μόνο αν βα-
δίζεις με γνώμονα το ευρύτερο καλό 
θα επιτύχεις. Στην επαγγελματική μου 
πορεία πάντα έδινα βήμα στην και-
νοτομία και τη νέα γενιά. Για το λόγο 
αυτό το γραφείο μου είναι πάντα ανοι-
χτό στους νέους και σε όσους θέλουν 
να με επισκεφτούν και να συζητήσουν 
μαζί μου. Επομένως, δεν πιστεύω σε 
συνταγές, αλλά στην σκληρή δουλειά, 
τις νέες ιδέες, την εργατικότητα και 
την τιμιότητα».

Ο Αντρέας 
Νεοκλέους 
γεννήθηκε 
το 1939 στην 
Επισκοπή της 
Πάφου σε οι-
κογένεια με 12 
αδέλφια. Στην 
ηλικία των 15 
εντάχθηκε στον 
Απελευθερω-
τικό Αγώνα 
της ΕΟΚΑ 
1955 - '59, φυ-
λακίστηκε και 
βασανίστηκε. 
Η αδικία που 
βίωσε στα μπου-
ντρούμια των 
Εγγλέζων και 
στα βασανιστή-
ρια των Τούρ-
κων καθόρισε 
την πορεία και 
τις αποφάσεις 
του για το μέλ-
λον. Επέλεξε τη 
νομική ως επάγ-
γελμα, ώστε να 
αγωνίζεται για 
την προστασία 
των ανθρώπων, 
των δικαιω-
μάτων και της 
αξιοπρέπειάς 
τους. Το 1970 
εξελέγη βου-
λευτής Λεμεσού 
με το Ενιαίον 
Κόμμα. Το 1973 
ίδρυσε δικηγορι-
κό συνεταιρισμό 
με τους δικη-
γόρους Γιώργο 
Νικολάου και 
Σώτο Σταυρι-
νίδη. Σήμερα ο 
οίκος έχει τη 
μορφή δικηγο-
ρικής εταιρείας 
περιορισμένης 
ευθύνης με την 
ονομασία Αντρέ-
ας Νεοκλέους 
& Σία ΔΕΠΕ, με 
έδρα τη Λεμεσό 
και με γραφεία 
σε Λευκωσία και 
Πάφο. Γραφεία 
διαθέτει, επίσης, 
σε Μόσχα, Κίε-
βο, Βρυξέλλες, 
Πράγα, Βουδα-
πέστη και Σεβα-
στούπολη. 
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